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Protokół z III posiedzenia Rady ds. Budżetu Obywatelskiego 

 

Data posiedzenia: 26 października 2023 r.  

Czas trwania posiedzenia:  17:00 – 19:00 

Członkowie Rady ds. BO uczestniczący w posiedzeniu:  

1. Patryk Bławat 

2. Lechosław Dzierżak 

3. Michał Guć 

4. Sebastian Jędrzejewski  

5. Kajetan Lewandowski 

6. Paweł Korycki 

7. Paweł Musiał 

8. Piotr Szpajer 

9. Magdalena Warmowska 

Pozostałe osoby uczestniczące w posiedzeniu:  

1. Anna Dzięczewska (Laboratorium Innowacji Społecznych w Gdyni) 

 

Temat obrad: 

Zapoznanie uczestników spotkania ze wstępnymi wynikami ewaluacji procesu BO 2023 oraz wspólny namysł 

nad wprowadzeniem ewentualnych zmian procedury przeprowadzania Budżetu Obywatelskiego w kolejnej 

edycji. 

Porządek obrad: 

1. Omówienie wstępnych wyników ewaluacji Budżetu Obywatelskiego 2023.  

2. Rekomendacje Rady w sprawie zakresu tematycznego. 

3. Rekomendacje Rady dotyczące zmian procedury przeprowadzania Budżetu Obywatelskiego 

2024. 

4. Wolne wnioski. 

 

Przebieg Posiedzenia:  

Ad.1.  

Przedstawicielki Laboratorium Innowacji Społecznych omówiły prezentację ze wstępnymi wynikami ewaluacji 

edycji BO2023. W prezentacji ujęte zostały informacje, których źródłem były: ankiety ewaluacyjne dla 

mieszkańców, autorów projektów i urzędników weryfikujących wnioski, wnioski ze spotkania z urzędnikami 



 

 

 

2 

przeprowadzonego w dniu 12.10.2023 r., a także dane z systemu do składania i weryfikacji projektów oraz 

głosowania. Prezentowane wnioski stanowiły punkt wyjścia do dalszej dyskusji na temat ewentualnych zmian 

procedury przeprowadzania Budżetu Obywatelskiego w edycji 2024. 

Ad.2.  

Podczas spotkania rozważane było wprowadzenie zakresów tematycznych w nadchodzącej edycji BO.  

Postanowienia: Członkowie Rady rekomendują, aby podobnie jak w ostatniej edycji BO, zastosować zakres 

tematyczny jedynie dla projektów miejskich. Biorąc pod uwagę wyniki ankiet, spójność tematu z 

dotychczasową polityką rozwoju Miasta oraz korzyści płynące ze stabilności reguł, rekomendują również, aby 

w edycji BO2024 wdrożony został zakres tematyczny „Klimatyczny Budżet Obywatelski” w takim samym 

brzmieniu jak w BO2023.  

Pod dyskusję poddana była propozycja wprowadzenia dla projektów miejskich dwóch pul środków: jednej dla 

zakresu tematycznego „Klimatyczny Budżet Obywatelski” oraz drugiej bez ograniczeń lub z innym zakresem 

tematycznym. Za utrzymaniem  jednej puli środków głosowało 8 osób, natomiast za wprowadzeniem dla 

projektów miejskich dwóch pul środków – 1 osoba.  

Ostatecznie Rada rekomenduje, żeby, zakres tematyczny „Klimatyczny Budżet Obywatelski” obejmował całą 

pulę środków przeznaczonych na projekty miejskie. 

Ad.3.  

Członkowie Rady ds. BO w oparciu o dane przedstawione w prezentacji ze wstępnymi wynikami ewaluacji 

edycji BO2023 omawiali wybrane wątki, które mogą być przyczyną wprowadzenia zmian w zasadach 

przeprowadzania i regulaminie BO w kolejnej edycji. Omawiane były następujące tematy: 

• Zmiana lokalizacji zadania w trakcie weryfikacji merytorycznej – ustalenie limitów dla tego typu zmian. 

Opinia Rady: ograniczenie możliwości zmiany lokalizacji, po wskazaniu wcześniejszej jako niemożliwej 

do uwzględnienia w projekcie, może działać na niekorzyść projektodawców. Projektodawca nie ma 

pełniej wiedzy na temat ograniczeń związanych z wybraną przez siebie lokalizacją, więc powinien mieć 

zawsze możliwość wyboru kolejnej. 

• Mapy określające lokalizację powinny mieć rzetelnie naniesiony zakres zadania. 

Opinia Rady: Obecny zapis w uchwale dotyczącej Budżetu Obywatelskiego (w brzmieniu: Miejsce 

realizacji projektu musi być podane na tyle dokładnie, by można było sprawdzić możliwości wykonania 

planowanych działań.”) jest wystarczający.  

Pracownice LIS zaproponowały, że na etapie weryfikacji formalnej wniosków będzie sprawdzane, czy  

załączone mapy mają dokładnie zaznaczoną lokalizacją projektu i jeśli projekt zakłada działania w 

różnych lokalizacjach, czy dla każdej z nich sporządzona jest osobna mapa. Poprawki na tym etapie 

powinny sprzyjać sprawniejszej weryfikacji projektów na etapie merytorycznym. 

Członkowie Rady nie wnosili zastrzeżeń do propozycji. 

• Możliwość odrzucenia projektu z powodu jego sprzeczności z procedowanymi w mieście 

inwestycjami, które jeszcze nie są ujęte w uchwale RM czy zarządzeniu prezydenta. 
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Opinia Rady: Obecny zapis w uchwale dotyczącej Budżetu Obywatelskiego mówi, że z realizacji w 

ramach Budżetu Obywatelskiego wyłączone są projekty, które są sprzeczne z przyjętymi planami, 

strategiami lub programami Gminy Miasta Gdyni. Rada nie widzi uzasadnienia dla rozszerzania tego 

punktu uchwały o koncepcje, które nie stanowią dokumentów prawnych. 

• Wniosek powinien być korygowany wyłącznie przez wnioskodawcę.  

Opinia Rady: Wprowadzenie takiego zapisu (wprowadzanie zmian w projekcie za pośrednictwem 

elektronicznego systemu obsługi projektów) wyłącznie przez autorów może wykluczyć osoby, które 

nie posiadają odpowiednich kompetencji cyfrowych.  

• Uniemożliwienie składania tych samych projektów w kolejnych latach, jeżeli projekt został odrzucony 

w weryfikacji merytorycznej. 

Opinia Rady: Wprowadzenie takiego zapisu byłoby trudne do weryfikacji (definicja tego samego 

projektu). Wykluczałoby to również projekty, które we wcześniejszych edycjach BO zostały odrzucone 

w procesie weryfikacji, jednak obecnie zmieniły się okoliczności i ich weryfikacja pozytywna byłaby już 

możliwa.  

• Ograniczenie do jednej propozycji zadania inwestycyjnego w ramach jednego projektu 

Opinia Rady: Jest to sprzeczne z definicją projektu zawartą w uchwale dotyczącej Budżetu 

Obywatelskiego, która odnosi się zarówno do projektów dzielnicowych, jak i miejskich. Ponadto 

ograniczenie projektu do jednej inwestycji, czyli również do jednej lokalizacji w dzielnicy, mogłoby 

zdecydowanie zmniejszyć szanse na realizacje w ogóle zadań inwestycyjnych w ramach BO w 

częściach dzielnicy, w których jest mniejsze zaludnienie.   

• Zmiana godzin rozpoczęcia i zakończenia składania wniosków oraz głosowania 

Przedstawiona została propozycja zmiany godzin rozpoczęcia (z godziny 0:00 na godzinę 12:00 lub 

8:00) oraz zakończenia (z godziny 23:59 na godzinę 11:59) 

Opinia Rady: W opinii członków Rady na pewno bez zmian powinna pozostać godzina zakończenia 

(23:59), co wynika z silnego przyzwyczajenia osób zgłaszający projekty i głosujących do tych terminów.  

Podzielone były głosy na temat zmiany godziny rozpoczęcia.  

Ad.3.  

W ramach wolnych wniosków zgłoszone były następujące tematy: 

• Promocja BO – temat będzie poddany dyskusji na jednym z kolejnych spotkań Rady  

• Zapytanie o możliwości zwiększenia wysokości budżetu przyznawanego dla kolejnej edycji BO oraz 

wysokości pul dzielnicowych, co jest uzasadnione obecną inflacją. 

Odpowiedź: Budżet kolejnej edycji BO będzie wynosił 0,5% wydatków Miasta Gdyni zawartych w 

sprawozdaniu z wykonania budżetu za rok 2022, zgodnie z zapisami dotyczącymi minimalnego 

poziomu środków przeznaczonych na budżet obywatelski w gminach będących miastami na prawach 

powiatu, zawartymi w ustawie z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym. 

• Zapytanie o możliwości wprowadzenia zapisu o terminie realizacji zwycięskich projektów.  
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Protokół sporządziła: 

Anna Dzięczewska 

 

 

 

 

 


